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Dostáváte často otázky, které svědčí 
o tom, že lidé zřejmě nemají jasnou 
představu o náplni prezidentské funk-
ce, ptají se třeba, co budete dělat proti 
zvyšující se inflaci apod. Jakou před-
stavu máte vy sama?
Otázky lidí jsou pro mě velmi důležité. 
Ptát by se lidé svého kandidáta měli 

Rodinné farmy jsou dnes 
místy, kde si udržitelný 

růst už lidé vzali za svůj. 
Ctí zodpovědnost nejen 
ke svým ekonomickým 
výsledkům, ale také ke 
krajině a jejím zdrojům, 

k naší společnosti i k 
dalším generacím. 

I Z konference Aspen Institute „Kam kráčíš, Česko/Evropo 2021“. 

I Danuše Nerudová je bývalá rektorka brněnské Mendelovy univerzity.  

I Z křtu knihy rozhovorů s Danuší Nerudovou „Máme na víc“. 

nejen na otázky související s ústavou 
danými pravomocemi prezidenta, ale 
také na jeho názory na cokoliv, co je 
zajímá. 

Prezident je symbol s velkou váhou 
a respektem ve veřejném prostoru. 
Má možnost otevírat témata, nasvěco-
vat problémy nebo vtahovat znovu do 
společnosti opomíjené skupiny lidí. To 

platí i pro problém inflace, který zmi-
ňujete. Hospodářská politika skutečně 
není v gesci prezidenta, ale vlády. Úko-
lem prezidenta je však upozorňovat, 
pokud k ní vláda přistupuje nezodpo-
vědně a nebere ohled na kvalitu života 
budoucích generací. K tomu má škálu 
možností včetně účasti na jednání Po-
slanecké sněmovny nebo zasedání vlá-
dy. Tyto možnosti bych určitě využívala.

Nabízím prezidentství, které budu vy-
konávat civilně. Mezi lidmi, nikoli za 
zdmi Pražského hradu. Prezidentství, 
ve kterém budu mít energii otvírat dve-
ře, stavět mosty a naopak bourat zdi.  

Pomáhá vám již nyní s odbornými 
otázkami nějaký tým odborníků? 
A pokud ano, kdo do něj patří? 
A počítáte s touto spoluprací  
i po případném zvolení?
Určitě, prezident by měl umět naslou-
chat a měl by se obklopovat lidmi, 
kteří jsou nejen profesionály, ale také 
lidmi s vysokým morálním kreditem. 
Lidmi, kteří otevřeně říkají své názory 
a upřímně hledají nejlepší řešení pro 
naši zemi. Svůj tým odborníků brzy 
představím veřejnosti a v případě své-
ho zvolení bych ho bezpochyby ještě 
rozšířila.

Velice děkujeme za zajímavý rozhovor. 

30. 11. 2022
Rozhovor vedl: Josef Duben

Nemusí se nám líbit všechno, 
co i naši zástupci v Bruselu 

dohodnou, ale dokud nemáme 
žádnou lepší alternativu, 
bylo by velmi krátkozraké 

Evropskou unii a naši pozici 
v ní jakkoliv oslabovat.

Petr PAVEL:  
Prezident by měl mít respekt a důvěru - 
jak doma, tak i za hranicemi
Ano, je to lapidárně řečeno a mělo by to být samozřejmé. Prezident by měl mít respekt a důvěru - jak doma, tak i za hranicemi. 
A právě proto je generál Petr Pavel kandidátem, který má i podle průzkumů reálnou šanci se prezidentem stát. Pro zahraničí, 
zejména členské státy Unie, je známý a čitelný, však byl několik let předsedou vojenského výboru NATO, a má za sebou také 
velmi úspěšné vojenské působení v bývalé Jugoslávii. Na svých webových stránkách říká: „Celý život sloužím naší zemi a není 
mi jedno, že u nás lidé stále více cítí chaos, nepořádek a bezradnost. Že se stát nějak zadrhl. Musíme to změnit!“

Petr Pavel se setkal s předsedou 
ASZ ČR Jaroslavem Šebkem, aby 

mohl adresně oslovit sedláky. Ostatně 
již měl možnost si ověřit, že u hos-
podářů podporu nalézá. A sedláci 
jsou ti, za nimiž jsou zřetelně a jasně 
vidět výsledky jejich práce a často 
i urputnosti, se kterou obnovili rodová 
hospodářství, a kteří skutečně prospí-

vají společnosti. Vybavuji si generálovo 
postesknutí: „Univerzální hodnotou se 
dnes stal úspěch bez ohledu na cenu. 
Bez ohledu na to, zda byl dosažen 
prací, schopnostmi, pílí, nebo jakým-
koli nečistým způsobem, a že k tomu 
mnohokrát, bohužel, přispěli i nejvyšší 
představitelé státu, kteří dali lidem 
špatný příklad.“ 

Během vojenské kariéry jste měl nejlepší 
příležitost vidět, jaký zmar a chaos přiná-
šela a přináší válka pro sedláky v Evropě 
i v jiných zemích, kdy se úrodná pole 
stávají poli válečnými. Jak se bránit před 
těmito riziky? 
Na tuto otázku bohužel neexistuje jedno-
duchá odpověď. Bránit se proti rizikům 
války můžeme především diplomacií, 
rozvojem vzájemné spolupráce a obchodu. 
Přes veškerou snahu západního světa se 
ani těm nejlepším diplomatům nepodařilo 
zabránit ruské agresi na Ukrajině. Česká 
republika naštěstí patří do Severoatlantic-
ké aliance, je její pevnou součástí a díky 
tomu má v zádech nejsilnější vojenské 
uskupení na světě, na které by si troufl 
snad jen blázen. Přesto si nemůžeme být 
nikdy jisti, a proto musíme naše spoje-
nectví neustále posilovat, aby se Česká 
republika nikdy nestala válečným polem. 

Jak je důležité mít stále na paměti, kam 
naše země patří, že její ukotvení je na 
Západě a nikoli Východě?
Je to naprosto klíčové. Patříme do spole-
čenství demokratických zemí a musíme se 
podle toho chovat a také tak konat. Mů-
žeme se podívat například do Moldavska, 
kde je hlavně v separatistickém Podněstří 
velmi silný vliv Ruska. Nejen, že kvůli dlou-
holeté orientaci na Východ je Moldavsko 
nejchudší zemí Evropy, v dnešních dnech 
mají tamní obyvatelé strach, že ruský 
agresor překročí i jejich hranice a válka se 
přelije i do jejich země. Západní struktury 
jsou pro nás zárukou bezpečnosti, stability 
i prosperity a je jednoznačně v našem zá-
jmu dávat konkrétními kroky jasně najevo, 
že jsme jejich pevnou součástí.
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Přes určité problematické kroky EU je 
naše evropskost jistotou, že právě ona 
je zárukou řádu, o kterém rád hovoříte?
Členství v Evropské unii a v NATO je 
hlavním zdrojem naší prosperity a bez-
pečí v posledních dvaceti letech. Česká 
ekonomika je úzce propojena se svě-
tem, jsme exportním hospodářstvím, 
přičemž do Evropské unie vyvážíme 
zhruba 85 procent naší produkce. Díky 
Evropské unii můžeme volně cestovat, 
studovat, obchodovat a také sdílet po-
znatky a dobré zkušenosti. Se zeměmi 
Evropské unie ale sdílíme na prvním 
místě stejné hodnoty, dlouhodobé cíle 
a respekt k vládě práva. Nemusí se 
nám líbit všechno, co i naši zástup-
ci v Bruselu dohodnou, ale dokud 
nemáme žádnou lepší alternativu, bylo 
by velmi krátkozraké Evropskou unii 
a naši pozici v ní jakkoliv oslabovat.

Narodil jste se v Plané u Mariánských 
Lázní. Během vojenské kariéry jste 
působil  v Opavě, Brně, poté v Praze, 
na misích v bývalé Jugoslávii, Iráku, 
posléze v nejvyšších funkcích NATO 
v Bruselu. Poznal jste tolik prostředí 
a situací. Co vám to přineslo, co 
byste mohl použít jako prezident?
33 let jsem intenzivně pracoval na 
tom, aby naše země byla bezpečná 
a důvěryhodná mezi našimi partnery 
a spojenci. Mám zkušenosti z prostředí 
mezinárodní bezpečnosti a diplomacie, 
ze kterých můžeme těžit. Úspěšně jsem 
prošel nejpřísnějšími bezpečnostními 
prověrkami podle standardů ČR, EU 
i NATO. Zažil jsem války a jejich dopady 
a z vlastní zkušenosti vím, jak důležité 
je usilovat o dobré vztahy a zachování 
míru. Přímo jsem se účastnil řešení 
řady krizových situací a jsem zvyklý 
zachovávat chladnou hlavu a vést týmy 
odborníků k efektivnímu řešení.
To ale samozřejmě neznamená, že 
všemu rozumím a mám na každou 
situaci návod. Chci naší zemi i nadále 
sloužit a jako nezávislý prezident ji vést 
k jistotě, klidu a pořádku. Chci inspiro-
vat a spojovat lidi, kteří řešení dokážou 
nabídnout, a využít autority prezidenta, 
abych tato řešení pro Česko prosadil.

Ve vytváření podmínek pro 
malé a zejména rodinné farmy, 

hlavně ve smyslu zachování 
konkurenceschopnosti, 

vidím jednu z cest nejen ke 
zlepšování životního prostředí, 

ale také větší diverzity 
zemědělské produkce. 

I  Petr Pavel a jeho žena Eva, která má selské kořeny, se setkali s předsedou ASZ ČR 
Jaroslavem Šebkem a s upřímným zájmem se seznamovali s aktuálně řešenými tématy 
týkajícími se rodinných farem. Petr Pavel mimo jiné zmínil, že rodinná hospodářství 
považuje za skutečný základ potravinové bezpečnosti.

I  „ Rodinný způsob hospodaření je něco, co je součástí českých zemí od nepaměti,“  
říká Petr Pavel, který má vřelý vztah ke zvířatům velkým…  

I   …ale i malým.  

Pro čtenáře Selské revue, tj. zejmé-
na soukromé zemědělce, a nejen 
pro ně, je ohleduplnost k přírodě 
i ke krajině zásadní. Vy jste se 
k tomuto tématu již také vstřícně 
vyjádřil. Vnímáte rodinný způsob 
hospodaření jako zásadní naději 
do budoucna, nebo spíše jako 
historickou tradici?
Oboje. Rodinný způsob hospodaření 
je něco, co je součástí českých zemí 
od nepaměti. Vztah k půdě, důraz na 
zachování udržitelnosti hospodaření, 
kontinuita, to jsou vlastnosti, které 
jsou pro malé rodinné farmy charak-
teristické. U velkofarem, a především 
těch hospodařících na pronajaté 
půdě, jsou mnohem důležitější čistě 
ekonomická kritéria, než dlouhodo-
bá udržitelnost a ohleduplnost ke 
krajině. Ve vytváření podmínek pro 
malé a zejména rodinné farmy, hlavně 
ve smyslu zachování konkurence-
schopnosti, vidím jednu z cest nejen 
ke zlepšování životního prostředí, ale 
také větší diverzity zemědělské pro-
dukce. Jedno i druhé bude prospěšné 
pro nás všechny. 

Pomáhá vám již nyní s odbornými 
otázkami, mimo jiné i zemědělství, 
nějaký tým odborníků? A pokud ano, 
kdo do něj patří? A počítáte s touto 
spoluprací i po případném zvolení?
Spolupráci s odborníky jsem vždy 
považoval za jeden z klíčů k úspěchu. 
Spoléhám na ní i teď v době kampa-
ně a v případě úspěchu ve volbách 
počítám s pravidelnými konzultacemi 
s experty v oblastech, kterým chci 
věnovat prioritní pozornost. Patří 
mezi ně i ochrana životního prostředí, 
kterou nevnímám jako módní a žáda-
nou, ale jednoznačně jako nutnost. 
V této oblasti konzultuji například 
s Ladislavem Mikem nebo Bedřichem 
Moldanem. Problematiku zemědělství 
vidím v úzké vazbě na zdravé životní 
prostředí. Zastávám názor, že otázky 
omezování produkce skleníkových 
plynů, kvality půdy, zadržování vody 
v krajině, biodiverzity a další, je třeba 
posuzovat komplexně, a s ohledem 
na dopady do všech oblastí našich ži-
votů a v dlouhodobém horizontu. Kro-
mě spolupráce s experty přikládám 
velkou váhu také znalosti konkrétních 
podmínek a problémů. Proto pravidel-
ně komunikuji s občany, organizace-
mi, firmami i zemědělci. A budu v tom 
pokračovat i v případě zvolení. 

Děkujeme srdečně za rozhovor.
4. 12. 2022

Rozhovor vedl: Josef Duben

I  „Ochranu životního prostředí nevnímám jako módní a žádanou, ale jednoznačně jako 
nutnost,“ vysvětluje Petr Pavel.  

I   „Vztah k půdě, důraz na zachování udržitelnosti hospodaření, kontinuita, to jsou vlast-
nosti, které jsou pro malé rodinné farmy charakteristické,“ kvituje Petr Pavel


